
گروه ضمائم همشهري ناشر نشريات: 
دوچرخه، بچه ها، خانواده، پايداری، اقتصاد، تندرستی، 

خردنامه،  داستان، دانستنیها، ماه، سرزمین من،  معماری، 
24، شهرنگار،  سرنخ و محله 

 نشاني: تهران، خیابان ولي عصرعج،  نرسیده به پارك وي، 
كوچه  شهید قريشی،  شماره14، روزنامه   همشهري

صندوق پستي: 193955446
 تلفن :23023617    
  نمابر: 22046067

پذیرش آگهي : 84321000
چاپ:  همشهری

 توزیع و اشتراک:  
موسسه نشرگستر امروز نوین

صاحب امتياز: مؤسسه   همشهري
مدیرمسئول: محسن مهدیان

سردبير: دانيال معمار
دبيران  ویژه نامه: 

عليرضا محمودی و سعيد مروتی
تحریریه: ناصر احدی، فهيمه پناه آذر و 

شقایق عرفی نژاد

و احد فنی: 
مدیر فنی : حامد یزدانی 

مدیر هنري: مهدی سلامی
طراح گرافيک و صفحه آرایی: امید روشنگر  

 ویرایش عکس:مرجان عبداللهیان، محمد قاسمی
صفحه خوانی و حروفچينی: همکاران واحد فنی تحریریه

نیمه اول دهه۷0 اوج هفته نامه »سینما« بود و در ایام جشنواره هم 
همیشه ویژه نامه داشتیم که خیلی هم از آن استقبال می شد. بهزاد 
خورشیدی برای ما صفحه آرایی می کرد که امسال در بخش پوستر و 
مواد تبلیغی داور جشنواره است. حمید نعمت الله که الان کارگردان 
سرشناسی است مقاله می نوشت. محمد سلیمانی، سعید مستغاثی 
و مسلم منصوری مســئولیت تهیه مقالات و گفت وگو ها را بر عهده 
داشتند. علی علایی و حســین قاآنی گزارش و خبر به ما می دادند. 
ابتدا محمد سلیمانی دبیر تحریریه بود که بعدا به روزنامه اطلاعات 
رفت و سعید مســتغاثی دبیر تحریریه شد. در ســال های ابتدایی 
دهه۷0، هنوز ســلیمانی دبیر تحریریه بود و همه بچه ها با جنب و 
جوش مطالب ویژه نامه های جشنواره را تهیه می کردند. گفت وگو و 
گزارش و نشست های مطبوعاتی که ما در هفته نامه تقریبا همه آنها 

را پوشش می دادیم.
جشنواره دوازدهم آخرین جشنواره ای است که انوار و بهشتی برگزار 
می کنند. با اینکه مدیریت ســینما عوض نشده ولی فضای سینما و 
جشنواره تغییر کرده. بعد از چند جشنواره باشکوه و پررونق، جشنواره 
دوازدهم نسبت به دوره های پیش کم رونق است. بیشتر کارگردان های 
بزرگ در این جشنواره حضور ندارند. در این جشنواره مهدی فخیم زاده 

با »تاواریش« و »همسر« حضور غافلگیرکننده ای دارد .
»همسر« نگاه به روزشــده ای از زن ایرانی ترسیم می کند که فاطمه 
معتمدآریا هم جایزه می گیرد و دومین جایزه نقش اولش هم هست 
و سال قبلش هم برای »یک بار برای همیشه« این جایزه را برده بود. 
»پناهنده« ملاقلی پور دیگر فیلم مهم این دوره است که نگاه معترض 
کارگردان به تحولات اجتماعی ســال های پــس از جنگ را نمایان 
می کند که جزو فیلم های خوب ملاقلی پور نیست ولی فیلم گزنده ای 
 است که البته در جشنواره تحویل گرفته نمی شود. در این دوره فیلم 
»جنگ نفتکش ها«ی محمد بزرگ نیا هم هست که جایزه بهترین 
کارگردانی را می گیرد و به نظرم فیلم مهم این دوره است . عجیب ترین 
فیلم این دوره، »خاکستر سبز« حاتمی کیا است؛ محصول روشنفکری 
دینی که به اســتقبال تغییرات می رود. عاشقانه ای غریب که خیلی 
دوستش داشتم ولی داوران آن را نپسندیدند. این دوره »زیر درختان 
زیتون« عباس کیارستمی هم به نمایش درمی آید که این هم عاشقانه 
غریبی است. فیلم کیارستمی هم در فضای جشنواره خیلی با استقبال 

مواجه نشد و بعدا در فستیوال های خارجی مورد توجه قرار گرفت.
فیلمی که ما را در این جشنواره غافلگیر کرد، »سجاده آتش« احمد 
مرادپور بود که کارگردان در آن از آزمون صحنه های جنگی و آن صحنه 

نبرد تانک ها موفق بیرون آمده بود.
در کل جشنواره دوازدهم، جشنواره ای ضعیف و بی حس و حالی بود. 
مدیریت سینما انگیزه اش را از دست داده بود و احتمالا می دانست در 
پایان کارش قرار دارد و همینطور هم شد. لاریجانی به صداوسیما رفت 
و میرسلیم وزیر ارشاد شــد و درنهایت فخرالدین انوار و سیدمحمد 
بهشتی پس از یک دهه سکان هدایت ســینمای ایران را رها کردند 

و رفتند.
جشنواره ســیزدهم نخســتین و آخرین دوره فریدزاده است که از 
اواخر بهمن ماه معاون امور ســینمایی می شــود. در دوره فریدزاده 
است که سناریو »روســری آبی« و »پری« پروانه می گیرند، ساخته 
می شوند که هر دو از فیلم های مهم جشنواره سیزدهم هستند. دوره 
سیزدهم نسبت به دوره دوازدهم جشنواره بهتری بود. جشنواره ای 
که تعدادی از کارگردان ها با بهترین فیلم هایشان در آن حاضر بودند. 
مهم ترین هایشان »کیمیا«ی احمدرضا درویش و »روز واقعه« شهرام 
اسدی که بهترین فیلم های سازندگانشان هســتند، بودند. در این 
جشنواره »سلام سینما« هم هست که کارگردانش هنوز آن محبوبیت 
دهه60 را حفظ کرده و برای مخاطبان جشــنواره یکی از مهم ترین 
فیلمسازان اســت. یک فیلم مهم هم بود که در جشنواره به نمایش 
درنیامد؛»آدم برفی« داوود میرباقری که نگذاشتند به جشنواره بیاید. 
من» آدم برفی« را در حوزه هنری دیدم و در پایان سال در هفته نامه 
»سینما«، وقتی بهترین فیلم های جشــنواره را انتخاب می کردیم، 
کنار »کیمیا« و »روسری آبی«، »آدم برفی« را هم انتخاب کردم که 
از جشنواره بیرون گذاشته شــده بود. از بازی پرویز پرستویی خیلی 

تعریف کردم.

انتخاب فیلمی که به 

جشنواره راهش ندادند

اول شخص مفرد

فریدون جیرانی 

»نوروز« همانطور که از اسمش هویداست درباره مهم ترین آیین ایرانی هاست. سهیل موفق پس از ساخت فیلم هایی 
برای کودکان و نوجوانان ازجمله پاستاریونی و شکلاتی حالا سراغ فیلمی آمده که برای مخاطب کودک ساخته 
نشده است. نوروز ماجرای عمونوروز است که در هنگامه نوروز و زمانی که اهریمن مترصد است تا نوروز و بهار را از 
بین ببرد بر سر راه رسیدن به کلبه ننه سرما دچار سانحه می شود و طوفانی بزرگ به راه می افتد. در فضایی فانتزی، 
فیلم به افسانه و ریشه نوروز می پردازد و کارگردان آن معتقد است این دست فیلم ها درباره آیین های ایرانی بسیار 

مهم هستند. با سهیل موفق درباره ساخت این فیلم و حضور علی نصیریان در آن صحبت کرده ایم.

درباره نوروز و جنبه های اساطیری و تاریخی آن فیلم ها 
و سریال هایی ساخته شده است. فیلم شما چه نگاهی 

به نوروز دارد؟
بگذارید صریح به شما پاسخ دهم ما هیچ فیلمی  درباره 
نوروز نداریم. ممکن اســت آثاری وجود داشته باشد 
که در آنها گریزی به آیین نوروز زده شــده باشد، اما 
این را که یک فیلم براساس فلسفه 
نوروز ساخته شده باشد، حداقل 
من به خاطر نــدارم. تمام تلاش 
خود را برای ساخت اثری کرده ام 
که در این روزهای فقیر به لحاظ 
پاسداشــت آیین ها، اثری 
ماندگار شود. اثری که تلاش 
 می کند نشان دهد ما نیز 
در ســاخت فیلم هایی 
دربــاره آیین هــای 
آثار  همچون  مختلف 
کریسمســی حرفــی 
برای گفتن داریم. شــکل 

قصه پردازی، فرم، استفاده از جلوه های بصری، موسیقی 
و...  می تواند متضمن این اتفاق باشد.

یکی دیگر از نکات برجسته در زمینه فیلمسازی درباره 
آیین نوروز این است که 12 کشور آن را جشن  می گیرند 
و به این جشن باستانی و قصه ها و افسانه های ارزشمندی 

که دارد علاقه مندند.

چطور برای فیلم سرمایه گذار و تهیه کننده پیدا کردید؟
من و حمزه صالحی، نویســنده فیلمنامه، از 5 سال 
پیش و پس از طراحی قصه نوروز به دنبال شخص یا 
سازمانی بودیم که با درک اهمیت این داستان حاضر 
 به سرمایه گذاری در فیلم نوروز شــود در تمام این
 5 سال قصه  را رها نکردیم و جلسات متعددی برگزار 
کردیم. باید بگویم اینکه چنیــن قصه ای با چنین 
اهمیتی در سطح ملی و بین المللی 5 سال معطل جذب 
سرمایه گذار باشد بیش از اینکه چالش باشد، دردی 
عمیق بود. سرانجام پس از مذاکرات متعدد با بخش 
خصوصی و افراد حقیقی در اردیبهشت 1401 پس از 
عقد قرارداد، نگارش نهایی و مقدمات تولید کار فراهم 

شد که طبیعتا در بخش تولید و پس از تولید نیز دچار 
چالش هایی بودیم که دلیل اصلی اش سرمایه گذاری 
100درصدی بخش خصوصی و محدودیت اقتصادی 
آن و نبود حمایت نهادهای متولی فرهنگ جامعه از 

این فیلم بود.

شما پیش از این فیلم کودک کار کرده اید. چطور شد 
سراغ سینمای بزرگسال آمدید؟

ژانر فیلم نوروز خانواده اســت. من سال هاست چه در 
تلویزیون و چه در ســینما برای خانواده تولید محتوا 
کرده ام و طبیعی اســت که تلاش کنم پس از اقبال در 
جشــنواره کودک و نوجوان با فیلم های شــکلاتی و 
پاستاریونی که در ژانر کودک و خانواده تولید و برنده 2 
پروانه زرین بهترین فیلم از نگاه داوران و داوران کودک 
و نوجوان شده حالا با نوروز به جشنواره فجر بیایم به این 
امید که همه متوجه اهمیت فراوان و حیاتی آثار مربوط 

به کودک و خانواده شوند.
این را هم باید بگویم که اصولا هر اثری با کیفیت مطلوب 
در هر جشنواره ای می تواند فرصت حضور داشته باشد. 
جای قدردانی فراوان از هیــأت انتخاب دارد که با این 
وســعت نظر امکان حضور و تنفس فیلم مهم و آیینی 

نوروز را در جشنواره فیلم فجر به وجود آورد.

اکران عمو می  فیلم چطور خواهد بود؟ آیا باید منتظر 
باشیم که در نوروز نمایش داده شود؟

فیلم های مناسبتی مثل فیلم های کریسمسی باید در 
زمان مناسبت مدنظر اکران شــود. بنابراین امیدوارم 

اکران فیلم نوروز در عید نوروز اتفاق بیفتد.

گفت وگو با سهیل موفق، کارگردان فیلم نوروز

5 سال معطل
یافتن سرمایه گذار بودیم 

استاد نصیریان در  نقش اسطوره ای عمونوروز
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استاد نصیریان به عنوان پیشکسوت پرافتخار و ماندگار هنر و فرهنگ 
ایران زمین، دل در گرو آیین های باستانی و فرهنگی این آب و خاک دارد. 
علی نصیریان عمر خود را در راستای اعتلای فرهنگ و هنر این سرزمین 
صرف کرده است و واقعا چه کسی جز این استاد بزرگ شایسته بود تا نقش 

اسطوره ای عمونوروز را در این فیلم بازی کند.
استاد هم قبول زحمت کردند و فیلمنامه را خواندند و پس از جلسات 
متعدد و تبادل نظر، نقش را پذیرفتند. این انتخاب استاد باعث افتخار 
من و همه عوامل فیلم است. ایشان و سایر هنرمندانی که همه از بزرگان 
هنر این کشور هستند با حضور در این فیلم، حمایت خود را از فرهنگ و 

آیین های باستانی و فرهنگی ایران زمین نشان دادند.


